
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران و رئیس 
هیأت مذاکره کننده هسته ای در گفت وگویی با شبکه 
خبری سی ان ان از آمادگی مشروط ایران برای امضای 
پروتکل الحاقی خبر داد. این نخستین بار است که وزیر 
امور خارج��ه ایران امضای پروتکل الحاقی از س��وی 
ایران را بعید نمی داند. پیش��تر در دولت سیدمحمد 
خاتمی یک بار پروتکل الحاقی از سوی ایران امضا شد 
که بعدها پس از نقض تعهد طرف غربی، ایران نیز از 
اجرای آن سرباز زد. بعدها همواره از امضای پروتکل 
الحاقی از س��وی دولت سیدمحمد خاتمی به عنوان 
یکی از عقب نشینی های وی در برابر مواضع غربی ها 
یاد ش��د. روز گذش��ته اما نه تنها محمدجواد ظریف 
وزیر امور خارجه ای��ران از امض��ای پروتکل الحاقی 
خبر داد، بلکه عل��ی لاریجانی، رئیس مجلس نیز در 
سخنانی امضای آن از سوی مجلس را بعید ندانست.  
محمدجواد ظریف در پاسخ به این سوال که آیا ایران با 
بازرسی های سر زده برای مدت زمان طولانی موافقت 
خواهد کرد یا نه؟ اظهار کرد: »ای��ران آمادگی اش را 
برای پذی��رش پروتکل الحاق��ی، در صورت تصویب 
پارلمان اعلام ک��رده و ما در صورت داش��تن توافقی 
خوب تمام��ی اقداماتی که اختی��ار آن را داریم برای 
متقاعد کردن پارلمان برای تصویب این پروتکل انجام 
خواهیم داد تا مهم ترین نظام نظارتی بین المللی در 
دسترس را برای اطمینان از ماهیت صلح آمیز برنامه 

هسته ای مان مستقر کنیم.« 
ظریف همچنین در مورد تمدید مذاکرات هسته ای 
ایران گفت:  این یک فرصت تاریخی برای همه ماست 
تا بتوانیم به این فصل طولانی پایان دهیم و اگر افراد 
به سمت افقی متفاوت برای روابط بین الملل حرکت 

کنند توافق ممکن خواهد بود.  
وی تأکید کرد: اکنون اگر م��ردم به دنبال راه حلی 
برای این مس��أله باش��ند و به س��مت افقی متفاوت 
برای روابط بین الملل حرکت کنند من فکر می کنم 
که دستیابی به توافق ممکن است اما ما هنوز به این 
نقطه نرسیده ایم. مسأله این اس��ت که دستیابی به 
توافق ممکن اس��ت یا نه. ما در مورد یک توافق خوب 
یا یک توافق بد صحبت نمی کنیم بلکه در مورد یک 

توافق شدنی و نهایی صحبت می کنیم.  
وزیر امور خارجه کش��ورمان در مورد بیانات اخیر 
مقام معظم رهبری درباره حدود ظرفیت غنی سازی 
ایران، گفت: من فکر می کنم اگر ش��ما به س��خنان 
رهبر گوش داده باش��ید مشخص می شود که برنامه 
هسته ای ایران یک منطق صلح آمیز دارد و مهم است 
که به این مسأله گوش دهیم. ما با افراد نادان در مورد 
اعداد و ارقام صحبت نمی کنیم. م��ا در مورد اعداد و 
ارقامی صحبت می کنیم که برای تأمین سوخت یک 

نیروگاه برق هسته ای لازم است.  
وی تصریح کرد: چرا ایران روی 10 هزار یا پنج هزار 
یا 50 س��انتریفیوژ تأکی��د می کند یا زمان��ی که ما 
می گوییم 190 هزار سو لازم داریم بدین معنی است 
که این میزان برای تولید 37 تن صفحه س��وخت یا 

میله سوختی برای یک نیروگاه هسته ای لازم است 
و این به شما یک هدف مشخص را معرفی می کند.  

ظریف ادام��ه داد: ایران آمادگی خ��ود را برای این 
کار نش��ان داده و اگر پارلم��ان آن را تصویب کند ما 
تمام تلاش خود را اگر به یک توافق خوب برس��یم به 
کار می گیریم تا پارلمان پروتکل الحاقی را امضا کند 
تا جامعه بین الملل اطمین��ان حاصل کند که برنامه 

هسته ای ایران صلح آمیز باقی خواهد ماند.  
وی یادآور ش��د: از آنجایی که ما ه��ر زمان به یک 
الزام بین المللی متعهد می شویم ما آن را در مکانیزم 
بین المللی قرار می دهیم تا اطمینان دهیم که ایران 
هرگز سلاح هس��ته ای نخواهد س��اخت. در این جا 
اقدامات دیگری وجود دارد که ما می توانیم برای یک 
دوره زمانی با توجه به این حقیقت که ما در طول یک یا 
دو سال آینده نیازی نداریم که به 190 هزارسو برسیم 

به کار گیریم.  
وزیر امور خارجه کش��ورمان تش��ریح ک��رد: این 
190 هزار سو به سطح سرعت سانتریفیوژها بستگی 
دارد که می تواند 10 هزار تا و یا 100 هزار سانتریفیوژ 
باش��د اما هدف تولید 37 تن اورانیوم موردنیاز برای 

تأمین سوخت یک نیروگاه برق هسته ای است.  
ظری��ف همچنین در پاس��خ به این س��وال که آیا 
دستیابی به یک توافق به رغم شش ماه تلاش ممکن 
اس��ت یا نه؟ گفت: همیش��ه این احتمال وجود دارد 
اگرچه اختلافات جدی میان طرف های مذاکره کننده 
وجود دارد. این اختلافات همچنین در مورد اقداماتی 
است که طرف دیگر نیز باید به کار گیرد. آنها تاکنون 
بسته این اقدامات را که می تواند برای ما رضایت بخش 
باشد همان گونه که ما پیشنهاد داده ایم، ارایه نکرده اند. 
لازم است که آنها راه های جدی تری را برای رسیدگی 

به نگرانی های ما آماده کنند.  
وی افزود: منظور من تنها تحریم ها نیس��ت بلکه 
برنامه اقدام مشترک که ما  سال گذشته در ژنو به آن 

دست یافتیم شامل عناصری بود که نیازمند همکاری 
به ویژه در زمینه انرژی هسته ای، همکاری به منظور 
دسترسی ایران به بازارهای بین المللی انرژی و تمام 
اقداماتی است که برای این اهداف لازم است. ظریف 
علاوه بر این در پاسخ به سوال خبرنگار سی ان ان که 
گفت دس��تیابی به چنین توافقی در آمریکا س��اده 
نخواهد بود چون تنها رئیس جمه��وری در مورد لغو 
تحریم ه��ا تصمیم گیری نمی کند، بیان کرد: ش��ما 
می دانید که این کار در ایران نیز س��اده نیست چون 
هیچ کس در ای��ران وجود ندارد ک��ه بتواند یکجانبه 
تصمیم بگیرد.  ما هر دو جوامعی ب��ا احزاب و عقاید 
مختلف داریم. ظریف اظهار ک��رد: من فکر می کنم 
لازم اس��ت که کنگره آمریکا نگاه خود را تغییر دهد 
و به شرایط جهان به گونه ای دیگر نگاه کند بنابراین 
ما می توانیم این جهان را تغیی��ر دهیم چون قوانین 

گذشته دیگر کارساز نیست.  
لاریجانی: اگر در موضوع هسته ای تفاهم کلی 
شود، پروتکل الحاقی قابل طرح در مجلس است

علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگویی با شبکه العالم در مورد مهم ترین مسائل 
مربوط به ایران و منطقه سخن گفت. وی در بخشی از 
این گفت وگو به مسأله هسته ای کشورمان پرداخت 
و درباره احتم��ال پذیرش پروتکل الحاقی از س��وی 
کش��ورمان گفت: اگر تفاهم کلی در زمینه هسته ای 
انجام ش��ود و تمامی مس��ائل را حل کن��د، موضوع 
پروت��کل الحاقی قاب��ل طرح در مجلس اس��ت. وی 
همچنین افزود:  در صورتی که موضوع هسته ای حل 
نشود به دلیل وجود مخالفان در مجلس این موضوع 
ممکن نخواهد بود. مدتی پیش از این نیز ظریف، وزیر 
خارجه کش��ورمان و کمالوندی، سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی در اظهاراتی آمادگی برای پذیرش پروتکل 
الحاقی را مطرح کرده بودند، گرچه تأکید آنها نیز این 
بود که مجلس تصمیم گیرنده نهایی اس��ت. اکنون 

رئیس مجلس نیز از احتمال ط��رح پروتکل الحاقی 
در مجلس در صورت به تفاهم رس��یدن در موضوع 
هسته ای سخن گفته است تا نشانه ای باشد از این که 

مجلس نیز آمادگی لازم برای طرح موضوع را دارد. 
به گزارش ایرنا، لاریجانی درباره موضوع هسته ای 
ای��ران اظهار کرد:  در مذاکرات هس��ته ای گذش��ته 
گام ه��ای کوچکی برداش��ته ش��ده اما ب��رای رفع 

اختلاف نظرها این حرکت انجام شده است. 
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد:  برداشت 
از متن مذاکرات نش��ان می دهد زیاده خواهی هایی 
در طرف ه��ای غربی وج��ود دارد و ای��ران معتقد به 
داشتن دانش هس��ته ای صلح آمیز و تولید سوخت 
ب��رای نیروگاه هاس��ت. لاریجانی یادآور ش��د: ایران 
تضمین های لازم را به منظور اطمینان بخشی خواهد 
داد، اما حق تولید س��وخت برای نی��روگاه و فناوری 

صلح آمیز باید وجود داشته باشد. 
وی افزود: برخی کش��ورها دنبال عروس��ک بازی 
هس��ته ای هس��تند.  ما دانش هس��ته ای را به دست 

آورده ایم و به دنبال دکور و نمایش هسته ای نیستیم. 
وی ب��ا یادآوری برخی پیش��نهادهای هس��ته ای 
خاطرنشان کرد: از برخی پیش��نهادها این برداشت 
می شود که برخی کش��ورها به دنبال بازی هسته ای 
هس��تند، حتی در مذاکرات اخیر احساس می شود 
برخی ها یا ه��دف را گم کرده اند یا تصور این اس��ت 
که با یک عروسک بازی هسته ای از سوی آنها مواجه 
هس��تیم.  این در حالی است که ما به دنبال مذاکرات 
جدی هستیم و ایران به دنبال داشتن دانش صلح آمیز 

هسته ای مورد نیاز است. 
رئیس مجلس گف��ت: مق��ررات بین المللی اجازه 
استفاده صلح آمیز از انرژی هس��ته ای را به ایران داده 

و ما مطمئنا به دنبال سلاح نیستیم.  
لاریجانی گفت: در گذش��ته می گفتند مدل های 
ایران در موضوع هسته ای جوابی ندارد چون کسی که 
از دانش صلح آمیز هسته ای برخوردار است، می تواند 
این موضوع را روی غیرصلح آمیز بودن سوئیچ کند که 

این حرف بهانه گیری بود. 
وی تصری��ح کرد: غربی ه��ا قبول کرده ان��د ایران 
غنی سازی را انجام بدهد.  پس بهتر این است که این 
مدل را تکمیل کنند و زمان را طولانی نکنند و به دنبال 
این موضوع نباش��ند که ایران را ب��ه چیزهای دیگر 

سرگرم کنند. 
وی، درباره اختلافات هس��ته ای ای��ران با غربی ها 
گفت: برخی اختلافات در این زمینه عمیق و برخی 
قابل نزدیک شدن اس��ت.  اما در موضوع غنی سازی 
اختلافی نیست و بیشتر روی حجم آن اختلاف وجود 

دارد. 
لاریجانی درباره پروتکل الحاقی نیز خاطرنش��ان 
کرد: درباره پروتکل الحاقی حرف زدن زود است، البته 
در مجلس مصوبه ای وجود دارد که براس��اس آن اگر 
پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت برود، پروتکل 

الحاقی قابل اجرا نخواهد بود. 

خبرخبر    وزیر خارجه و رئيس مجلس اعلام کردند 

آمادگی مشروط ایران برای امضای پروتکل الحاقی
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آیت الله  هاشمی رفسنجانی: 

تبعیض جنسیتی در اسلام معنا ندارد
رئی��س مجمع تش��خیص مصلح��ت نظام با 
بیان این که نگاه افراط و تفریط مخل شخصیت 
زن اس��ت، گفت: بعضی ها ش��اید با نیت خوب، 
افکار ناقص خود را به اس��لام تعمیم می دهند و 
متحجرانه زن را محب��وس در خانه می دانند. به 
گزارش ایرنا، آیت الله »اکبر  هاشمی رفسنجانی« 
در دیدار اعضای شورای مرکزی جمعیت پیروان 
حضرت زین��ب)س(، اس��لام را دی��ن رحمت 
توصیف کرد و ب��ا بیان آیاتی از ق��رآن کریم که 
بر تس��اوی زن و مرد تکیه دارند، افزود:  تبعیض 
جنس��یتی در اس��لام معنا ندارد و م��لاک تقوا 
و توانایی ه��ای علمی و جس��می اس��ت. رئیس 
مجمع تش��خیص مصلحت نظ��ام افزایش آمار 
تحصی��لات زنان در مقاطع مختل��ف را مصداق 
بارز »ابنای زمانه بودن« و برنامه ریزی براس��اس 
تطور زمان خواند و یادآور ش��د: زن ایرانی امروز 
در آم��وزش و پژوهش و حت��ی در مدیریت ها، 
کارنامه ای سرافرازانه دارد و اگر بعضی از قوانین 
دست و پاگیر نباشد، شاهد رشد حضور زنان در 

عرصه های مختلف خواهیم بود. 

دادستان کل کشور: 

موسوی و کروبی رفع حصر نمی شوند
دادس��تان کل کش��ور در واکنش ب��ه برخی 
تلاش ها برای رفع حصر میرحس��ن موس��وی، 
زهرا رهنورد و مهدی کروبی گفت:  س��ران فتنه 
نه تنها نباید رفع حصر شوند بلکه باید ترتیباتی 
ش��ود تا آنها تاوان جرم و گناه بزرگی که مرتکب 
ش��ده اند را پ��س بدهن��د.  به گزارش تس��نیم، 
غلامحسین محسنی اژه ای دادستان کل کشور 
با بیان این که سران فتنه به ملت ظلم و مرتکب 
جرم شده اند، گفت: نظام با تمام سعه صدر خود 
با س��ران فتنه برخورد کرده است و دلیلی برای 
رفع حصر وجود ندارد. وی با بیان این که س��ران 
فتنه به امول عمومی و خصوصی خس��ارت وارد 
کرده اند، تصریح کرد: سران فتنه جان مردم را به 
خطر انداختند و در فتنه برخی کشته شدند که 
اینها در این مسائل شریک هستند و تا زمانی که 
جبران و توبه نکنند و در مقابل ظلمی که کردند 

اقدامی انجام ندهند، چرا باید رفع حصر شوند؟

جلسه وزیر علوم با نمایندگان برگزار شد

موسوی:  اختلافات هنوز پابرجاست
عضو کمیته »نظارت بر روند پیشرفت تعهدات 
وزیر عل��وم ب��ه اس��تیضاح کنندگان« در مورد 
جلسه روز گذش��ته با فرجی دانا گفت:  ایرادات و 
اختلافات عمده میان استیضاح کنندگان و وزارت 
علوم هنوز پابرجاست. سیدناصر موسوی لارگانی 
با بیان این مطلب اظهار کرد:  اختلافات و ایرادات 
اساسی اس��تیضاح کنندگان به وزیر علوم هنوز 
باقی اس��ت و فقط چند ایراد جزئی رفع ش��ده 
است. موسوی لارگانی در ادامه گفت:  جلسه ای 
که ظهر یکشنبه با حضور وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری برگزار شد، 2ساعت و 30دقیقه به طول 
انجامید.  در این جلسه یکسری از خواسته های 
نمایندگان اس��تیضاح کننده برطرف شد، ولی 
دغدغه های اصل��ی باقی مانده اس��ت، به عنوان 
مثال موضوع دانشجویان س��تاره دار و برخی از 
عزل و نصب ها هنوز جزو دغدغه های نمایندگان 

محسوب می شود که رفع نشده باقی است. 

برای سفر به غزه بلیت رزرو کرده ایم
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره 
به سفر برخی نمایندگان مجلس به غزه گفت:  
امروز قرار است س��فارت مصر به ما پاسخ دهد 
ک��ه آیا برای س��فر نمایندگان مجل��س به غزه 
ویزا می ده��د یا خیر و اگ��ر به ما وی��زا بدهند 
برای ام��روز بلی��ت رزرو کرده ای��م.  به گزارش 
تس��نیم، حسن کامران با اش��اره به سفر برخی 
نمایندگان مجلس به غزه اظهار داشت: برنامه 
س��فر نمایندگان به غزه، سرکش��ی به خانواده 
ش��هدا و مجروحان غزه و کمک رسانی و بازدید 
از مناطقی مانند شجاعیه و الخزاعه است. عضو 
کمیس��یون امنیت مل��ی و سیاس��ت خارجی 
مجلس با تأکید بر این که امیدواریم کشور مصر  
با ما هم��کاری لازم را بکند، گف��ت:  تیم ما نیز 
آماده سفر به غزه است و کارهای اداری این سفر 
انجام شده اس��ت. عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاس��ت خارجی مجلس در پایان گفت که 
هیأت پارلمانی ایران در این س��فر با مسئولان 

حماس نیز دیدار خواهد داشت. 

جلسات وزیر نیرو برای انصراف 
نمایندگان از استیضاح

قائم مقام وزیر نیرو در م��ورد مهلت مجلس 
به چیت چیان برای قانع ک��ردن نمایندگان از 
جلس��ات متعدد نمایندگان با وزی��ر خبر داد و 
گفت:  در جلساتی که برگزار شد بیشتر مطالب 
در حوزه آبرسانی، آب روستایی، سرعت بخشی 
به برخی طرح ه��ا و پروژه های عمرانی، مباحث 
حوضه ه��ای آبریز آب به ویژه آبری��ز زاینده رود 
و دریاچه ارومیه و یکس��ری موان��ع که عمدتا 
مباح��ث مالی بودند مطرح ش��د.  ب��ه گزارش 
ایسنا، س��تار محمودی در پاسخ به این پرسش 
که خواس��ته نمایندگان در فرصت یک ماهه ای 
که به وزارت نیرو دادند ب��رای قانع کردن خود 
چیست؟ گفت که زمان بررس��ی موارد مطرح 

شده مشخص نشده است.

پیام تسلیت رهبرمعظم انقلاب درپی 
درگذشت حاج عطاردی قوچانی و 

حاج  حسین شب زنده دار
آی��ت الله  حض��رت 
خامن��ه ای رهب��ر معظم 
انق�����لاب اس��لام���ی 
درپ��ی درگذش��ت عالم 
پارس��ا مرح��وم مغف��ور 
حجت الاسلام والمسلمین 
عزی��زالله  ش��یخ  ح��اج 

عطاردی قوچانی پیام تسلیتی صادر کردند.   
 به گزارش پایگاه اطلاع رس��انی دفتر مقام معظم 
رهب��ری، متن پیام رهبر معظم انقلاب اس��لامی به 

شرح زیر است.  
 بسم الله الرّحمن الرّحيم

درگذش��ت عالم پارس��ا و متتبّع مرح��وم مغفور 
حجت الاسلام والمسلمین آقای حاج شیخ عزیزالله 
عط��اردی قوچانی رحم��ت الله علیه را ب��ه خاندان 
مکرّم و بازمان��دگان آن مرحوم و همه علاقه مندان و 
مستفیدان از ثمرات علمی ایشان که پهنه گستره ای 
از تاریخ و حدی��ث و تراجم و کتاب شناس��ی را دربر 
می گیرد، تسلیت عرض می کنم و رحمت و مغفرت 

الهی را برای آن مرحوم مسألت می نمایم.  
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رهبر معظم انقلاب اس��لامی همچنی��ن در پیام 
جداگانه ای درگذشت حاج شیخ حسین شب زنده دار 

را نیز تسلیت گفتند.  
متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای به ش��رح زیر 

است:  
بسم الله الرّحمن الرّحیم

درگذشت فقیه پارس��ا و پرهیزگار مرحوم مغفور 
آیت الله آقای حاج شیخ حسین شب زنده دار رحمة الله 
علیه را به علمای اعلام و مراجع عظام حوزه  علمیه قم 
و نیز به خاندان محترم و عموم بازماندگان و به فرزند 
فاضل ایشان جناب حجة الاسلام والمسلمین آقای 
حاج شیخ مهدی ش��ب زنده دار عضو محترم شورای 
نگهبان تسلیت عرض می کنم و علو درجات آن فقید 

سعید را از خداوند متعال مسألت می نمایم.  
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گزیده ای از فتاوای حضرت آیت الله 
خامنه ای درباره فطریه

در آس��تانه  عیدس��عید فطر، پایگاه اطلاع رسانی 
معظم رهبری گزیده از فتاوای معظم ال��ه را درباره  
احکام فطریه و مبالغ مربوط به  سال 1393 را منتشر 
 کرده است که متن این استفتائات به شرح زیر است. 
1- مبلغ فطریه  س��ال 1393 در تهران و شهرستان 

چه مقدار است؟
فطریه عبارت اس��ت از 3 کیلو گندم ی��ا خرما یا 
کشمکش یا برنج و مانند اینها یا پول یکی از اینها که 
برای امس��ال )1393( حداقل معادل ۴500تومان 
می باش��د، البته بهتر اس��ت در تهران 5000 تومان 
پرداخت ش��ود و همچنین اف��رادی که می خواهند 
براس��اس برنج پرداخت نمایند بهتر اس��ت حداقل 

15000 تومان در نظر بگیرند.  
2-  مبلغ کفاره   سال 1393 افطار عمدی و عذری 

روزه  ماه رمضان چه مقدار است؟
کفاره یک مد طعام، 750 گ��رم گندم یا آرد یا نان 
یا برنج یا مانند اینها می باشد که اگر بخواهد پول آن 
را به افرادی بدهد که تبدیل به طعام بشود، می تواند 
در کفاره افطار عذری برای هر روز 1500تومان و در 

ابطال عمدی هر روز 90000 تومان پرداخت کند.  
3-   فطریه  میهمان یک ش��به بر عهده  چه کسی 

است؟
فطریه میهمان یک شبه برعهده خودش می باشد 

و بر عهده  میزبان نیست.  
۴- پرداخت فطریه غیرسادات به سادات و احکام 

آن چگونه است؟
غیرس��ادات نمی توانند فطریه را به س��ادات فقیر 
پرداخت کنند و در صورت پرداخت مجزی نمی باشد 

و ملاک در این امر سرپرست خانواده می باشد.  
5- پرداخت فطریه در شهری غیر از شهر شخص 

پرداخت کننده چگونه است؟
بنابر احتیاط در همان شهری که هست پرداخت 

شود.  
۶- جهت مصرف فطریه چیست؟ و آیا می توان آن 

را برای اماکن مذهبی مصرف نمود؟
مصرف فطریه هم��ان مصرف زکات اس��ت؛ ولی 

احتیاط این است که به فقرای مومن داده شود.
رهبر معظم انقلاب با شرایط عفو و تخفيف 
مجازات تعدادی از محکومان موافقت کردند 

رهبر معظ��م انقلاب بن��ا به درخواس��ت رئیس 
قوه قضائیه به مناسبت عیدس��عید فطر با شرایط و 
ضوابط عفو یا تخفیف مج��ازات دادگاه های عمومی 
و انق��لاب، س��ازمان تعزیرات حکومتی و س��ازمان 
قضایی نیروهای مس��لح موافقت کردند.  به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی رهبر معظم انقلاب در قسمتی 
از متن نامه رئیس قوه قضائیه به رهبر معظم انقلاب 
آمده است: احتراماً ضمن عرض تبریک فرارسیدن 
عیدسعید فطر در اجرای بند 11 از اصل 110 قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران بدین وسیله شرایط 
و ضوابط عفو به محضر مبارک تقدیم می شود تا در 
صورت تصویب مقام عالی، محکوم��ان دادگاه های 
عموم��ی و انقلاب، س��ازمان تعزی��رات حکومتی و 
س��ازمان قضایی نیروهای مس��لح که به شرح آتی 
واجد ش��رایط اس��تفاده از عفو یا تخفیف تشخیص 
داده می شوند، مشمول عفو یا تخفیف مجازات واقع 
و از رأفت اسلامی بهره مند شوند.در پاسخ نامه رهبر 

معظم انقلاب به رئیس قوه قضائیه نیز آمده است:  
بسمه تعالی

با سلام و تحیت و تبریک عیدسعید فطر با عفو و 
تخفیف مجازات مذکوران موافقت می شود. والسلام 

علیکم و رحمه الله و برکاته
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خبر
افطاری وزیر کشور با حضور 70 حزب برگزار شد؛

رحمانی فضلی: با هر اقدامي در بر هم زدن مجالس قانونی و مجوزدار مخالفیم
لایحه احزاب شهریور به مجلس می رود

شهروند| نخستین نشست مشترک استانداران 
و احزاب کش��ور با عبدالرضا رحمانی فضلی، شنبه 
گذش��ته، در روزه��ای آخر م��اه رمضان برگ��زار و 
چگونگی فعالی��ت خانه اح��زاب و همچنین طرح 
نحوه فعالیت احزاب و گروه های سیاس��ی در کشور 
مورد بررس��ی قرار گرفت. هر چند به نظر می رسد 
خبر خوش حس��ینعلی امیری، به اح��زاب بیش از 
نشس��ت مشترکش��ان با وزیر کام آنان را ش��یرین 
کرده باشد. س��خنگوی وزارت کشور از تهیه لایحه 
احزاب تا شهریورماه به مجلس شورای اسلامی خبر 
داد و رحمانی فضلی نیز از اراده وزارت کش��ور برای 

بازگشایی خانه احزاب سخن گفت.  
آمادگی نگارش اساسنامه جدید خانه 

احزاب را داریم
از ابت��دای روی کار آم��دن دول��ت یازده��م 
رئیس جمه��وری و مس��ئولین وزارت کش��ور ب��ر 
فعالیت های حزب��ی در جامعه تأکید داش��ته اند. از 
این رو درخواست بازگشایی خانه احزاب و یا شروع 
مجدد فعالیت هایش از وزارت کش��ور درخواس��ت 
چندان دش��وار یا دور از دسترسی نبود.  موضع وزیر 
کش��ور نیز همواره درخصوص فعالیت مجدد خانه 
احزاب مثبت بوده اس��ت. اما اینک آنچه مورد سوال 
است این است که در راستای این مواضع مثبت چه 
اقدامات عملی صورت گرفته است. در این زمینه وزیر 
کشور در تازه ترین اظهار نظرش در مراسم افطاری با 
مسئولین احزاب کشور از آمادگی وزارت کشور برای 
تدوین اساس��نامه خانه احزاب با تشکیل کمیته ای 
سه جانبه، متش��کل از احزاب، مجلس و دولت خبر 
داد.  رحمانی فضلی گفته اس��ت: »ب��رای انجام این 
اقدام آمادگی داریم و درحال حاضر وزارت کش��ور و 
مرکز پژوهش های این وزارتخانه و از سوی مجلس 
نیز مرکز پژوهش ها و همچنین کمیسیون مربوطه 
روی قان��ون اح��زاب درحال کار هس��تند تا لایحه 
فعالیت اح��زاب را با طرحی ک��ه در مجلس تدوین 
ش��ده تطبیق دهیم و به صورت یک طرح مشترک 
به مجلس ارایه شود.« وزیر کشور تصریح کرده: »اگر 
نمایندگان احزاب نیز آمادگی فعالیت در این زمینه 
را داشته باش��ند، آمادگی خود را اعلام می کنیم و از 
طرف وزارت کش��ور آقای افتخاری مسئول این کار 
خواهد بود.« وزیر کش��ور با اش��اره به یکی دیگر از 

نکات مطرح شده توس��ط حاضران مبنی بر تسریع 
در بررس��ی و صدور فعالی��ت احزاب گفته اس��ت: 
»درخواست ها برای صدور مجوز فعالیت احزاب ابتدا 
در فرمانداری ها، سپس در اس��تانداری ها و در آخر 
در وزارت کشور باید بررسی ش��وند و ما قصد داریم 
تا این روند درنهایت 2 ماه زمان ببرد تا درخواست ها 
را بررسی کنیم.« رحمانی فضلی درخصوص آغاز به 
کار خانه احزاب تصریح کرد: »در جلسات مشترک 
بنا ش��د بر جنبه صنفی خانه اح��زاب تأکید  و برای 
بازگش��ایی آن نیز یک گروه مرضی الطرف تشکیل 
ش��ود. آقای میرولد در این زمینه زحماتی کشید و 
ما کماکان آمادگی خود را در زمینه بازگشایی خانه 
احزاب اعلام می کنیم و اگر هم بنا باش��د تش��کل 
جدیدی با هر نامی مانند باش��گاه احزاب تش��کیل 
ش��ود تا نگاه صنفی به آن داشته باشیم، آمادگی آن 
را داریم.« او با اش��اره به نکات یکی از حاضران مبنی 
بر منوط نکردن فعالیت اح��زاب به انتخابات ها، این 
موضوع را نکته درستی ارزیابی کرد و گفت: »احزاب 
باید در طول سال اقدامات مختلفی ازجمله آموزش، 
عضوگیری و کادرسازی انجام دهند و احزاب در یک 
جامعه مردمس��الار نیز به دنبال ج��ذب رأی مردم 
هس��تند که از طریق رضایت مندی مردم به دست 
می آید و رضایت مندی نیز از طریق اقدام برای حل 
مشکلات مردم میسر می شود و در همین جهت باید 
جهت گیری های ما همسو با نیازهای مردم باشد.« 
وزیر کشور با اش��اره به نقش احزاب در نیازهای روز 
جامعه گف��ت: »در حال حاضر در مع��رض تدوین 
برنامه ششم توسعه هستیم و احزاب می توانند در این 

زمینه فعالیت کنند.  
شعار نه غزه نه لبنان مربوط به جریانات 

داخل نظام نبوده است
او خاطرنش��ان کرد: »آقای حکیمی پ��ور نیز در 
سخنان خود توضیحی درباره شعار نه غزه نه لبنان 
داد و گفت که این ش��عار برای جریانات داخل نظام 
نبوده است و بنده این سخن را تأیید می کنم و این که 
در موضوع حمایت از فلسطین همه مردم و احزاب 
ما یکپارچه هس��تند.« وزیر کش��ور در ادامه با بیان 
این که از هم��ه فعالیت های مجاز توس��ط احزاب و 
دانشگاه ها حمایت کرده ایم، گفت: »وزارت کشور با 
هر نوع حرکتی که اقدام به برهم زدن مجالس مجاز 

انجام ش��ده برخورد کرده و ما مؤظ��ف به حمایت از 
فعالیت مج��از در چارچ��وب احزاب و دانش��گاه ها 
هستیم.« رحمانی فضلی درخصوص اصلاح قانون 
انتخابات نیز اظهار کرد: »مطالعات این لایحه را آغاز 
کردیم و در کمیته اولیه آن ترکیبی از دولت و مجلس 
و مرکز پژوهش های مجلس درحال فعالیت هستند 
و اگر نمایندگان احزاب نیز آمادگی فعالیت داش��ته 

باشند، برای همکاری اعلام آمادگی می کنیم.« 
درخواستی مبنی بر شکل گيری دوباره 

احزاب منحله به ما نرسيده است
رحمان��ی فضل��ی همچنی��ن پ��س از پای��ان 
صحبت های��ش در جمع خبرن��گاران حضور یافت 
و به س��والات آنها پاس��خ داد. او در پاس��خ به سوال 
دیگری مبنی براینکه آیا احزاب منحله در خواستی 
ب��رای ش��کل گیری دوباره خ��ود به وزارت کش��ور 
فرس��تاده اند یا خیر گفت:  »چنین درخواس��تی به 
ما نرسیده اس��ت.« همچنین وزیر کشور گفت که 
به زودی معاون سیاس��ی اش را معرفی خواهد کرد.  
رحمانی فضلی در بخ��ش دیگری از صحبت هایش 
با اش��اره به یکی دیگر از نکات مطرح ش��ده توسط 
حاضران مبن��ی بر محافظ��ه کار بودن اس��تاندارد 
در تغییرات مدیریتی خاطرنش��ان ک��رد: »تاکنون 
80 درصد تغیی��رات مدیریت��ی در اس��تانداری ها 
داشتیم و اس��تاندارها محافظه کار نبودند و تاکنون 
۴30 فرماندار تغییر کردن��د.« او با بیان این که بنای 
ما به تغییر همه فرمانداران و مدیران در استانداری ها 
نیست، گفت: »تغییر نیافتن مدیران نیز بیش از 10 تا 

12 درصد نبوده است.« 
لایحه فعاليت احزاب اوایل شهریور تقدیم 

مجلس می شود
پس از این که طرح کمیسیون شوراها برای اصلاح 
قانون احزاب از صحن علنی مجلس به کمیس��یون 
ارجاع داده شد و به مدت سه ماه مسکوت ماند اکنون 
دولت به دنبال ارایه لایحه احزاب به مجلس اس��ت. 
حسینعلی امیری، قائم مقام و سخنگوی وزارت کشور 
در حاشیه این نشست مشترک از ارایه لایحه احزاب 
از س��وی دولت به مجلس خبر داد و گفت: »لایحه 
دولت که مربوط به احزاب است، مراحل نهایی خود 
را طی می کند و در اوایل شهریورماه تقدیم مجلس 
می شود.« او همچنین با تشکر از نمایندگان مجلس 

به خاطر مسکوت گذاشتن طرح مذکور تأکید کرد: 
»طرح مجلس نیاز به کار کارشناسی بیشتری دارد و 
شاهد بودیم که در همین زمینه نمایندگان پیشنهاد 
زیادی داشتند که منجر به مسکوت گذاشتن 3ماهه 
این طرح شد و برهمین اساس از نمایندگان تشکر 
می کنیم.« همچنین امیری درباره فعالیت احزابی 
که هنوز به ثبت نرسیده اند هم گفت: »هر تشکل یا 
احزاب سیاسی که بخواهند کار حزبی کنند باید ثبت 

شوند و پروانه فعالیت داشته باشند.«
درخواست نمایندگان احزاب از وزارت کشور

در ابتدای این نشست برخی از دبیران کل احزاب 
صحبت و خواسته هایشان را با رحمانی فضلی طرح 
کردند. احمد حکیمی پور، دبیرکل حزب اراده ملت 
ایران، از تأکید دبیران کل احزاب بر بازگشایی خانه 
احزاب در جلسه ش��ب گذشته دبیران کل احزاب با 
وزیر کشور خبر داد. حکیمی پور طی گفت و گویی 
با ایلنا با مثبت ارزیابی کردن جلس��ه، یادآور ش��د: 
»امیدوارم فعالیت های حزبی در بستر دولت تدبیر 
و امید رشد و تقویت ش��ود و خوشحال هستیم که 
نگاه دولت به احزاب برخلاف دی��دگاه دولت قبلی 
است که یک نگاه منفی و تقابلی نسبت به احزاب و 

فعالیت های سیاسی داشت.« 
در ای��ن نشس��ت محمدرضا باهن��ر دبیر جامعه 
اسلامی مهندس��ین، کمال الدین سجادی نماینده 
جامعه اسلامی کارمندان، صفاریان نماینده کانون 
زندانیان سیاس��ی قبل از انقلاب، روهامی نماینده 
انجمن اس��لامی مدرس��ین دانش��گاه های کشور، 
داوود محمدی نماینده انجمن اس��لامی مسلمانان 
ایران، ابوالقاسم رئوفیان نماینده حزب ایران زمین، 
حکیم پور نماینده حزب اراده ملی، محمدحس��ن 
غفوری فرد نماینده جامعه اس��لامی ورزش��کاران، 
احمد کریمی اصفهانی نماینده جامعه انجمن های 
اسلامی اصناف و بازار، مصطفی کواکبیان نماینده 
حزب مردم س��الاری، سیدمحمد حسینی نماینده 
کانون دانشگاهیان ایران، فاطمه راکعی نماینده حزب 
زنان مسلمان نواندیش، میرمحمدی نماینده حزب 
تمدن اسلامی، محمدرضا راه چمنی نماینده حزب 
وح��دت و همکای ملی، محم��دی نماینده انجمن 
اسلامی معلمین در رابطه با موضوع های مطرح شده 

سخنرانی کردند. 
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